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Het beeld dat u schetst in de Staat van de rijksverantwoording (Srv) 2012 over de Rijksrekening, 
de beleidsinformatie, de bedrijfsvoering en de jaarverslagen van het Rijk komt in belangrijke mate 
overeen met het door mij geschetste beeld in het Financieel Jaarverslag van het Rijk (FJR) 2012. 

De Srv 2012 is mij op 23 april j l . door u zonder het onderdeel "Ten geleide" voorgelegd voor een 
bestuurlijke reactie. Onderstaande reactie heeft dus geen betrekking op dit onderdeel van de Srv 
2012. 

Rijksverantwoording over 2012 

Ik ben verheugd te vernemen dat u de in het FJR 2012 opgenomen Rijksrekening en de Saldibalans 
van het Rijk goedkeurt^ Het percentage fouten en onzekerheden bij de uitgaven in de 
Rijksrekening 2012 bedraagt volgens u 0,20% en blijft wederom ruim onder de tolerantiegrens van 
1%. Over 2012 constateer ik bovendien een daling van het totaalbedrag aan fouten en 
onzekerheden in de uitgaven ten opzichte van de jaren 2007 tot en met 2011. 

Uit de Srv 2012 concludeer ik verder dat bij meer dan 9 5 % van de bedrijfsvoeringsprocessen die u 
van belang acht voor het functioneren van de rijksoverheid geen onvolkomenheden zijn 
gesignaleerd. Uw constatering dat het aantal onvolkomenheden in de bedrijfsvoering ten opzichte 
van 2011 rijksbreed is afgenomen van 61 naar 47 doet mij deugd, aangezien de financiële functie 
van het Rijk in 2012 te maken had met grote veranderingen, zoals de hervormingen uit het nieuwe 
regeerakkoord, de effecten van grote bezuinigingen en personele taakstellingen. Het verheugt mij 
eveneens dat u concludeert dat ruim de helft van de 61 onvolkomenheden uit 2011 is opgelost in 
2012. 

In minder dan 5% van de bedrijfsvoeringsprocessen constateert u echter onvolkomenheden en 
doet u aanbevelingen voor de verdere verbetering van de bedrijfsvoering van het Rijk. Bij enkele 
ministeries signaleert u bovendien een verslechtering in de bedrijfsvoering ten opzichte van 2011. 

Hierna ga ik in op de belangrijkste rijksbrede onderwerpen uit de Srv 2012 voor zover deze 
betrekking hebben op de financiële bedrijfsvoering, de beleidsinformatie, de overige financiële 
informatie en het (inter)nationale controlebestel. De minister van BZK en de minister voor Wonen 
en Rijksdienst zullen in een afzonderlijke reactie ingaan op de overige aspecten van de rijksbrede 
bedrijfsvoering, aangezien beide ministers hiervoor systeemverantwoordelijk zijn. 

Voor een reactie op specifieke conclusies en aanbevelingen met betrekking tot de door u in de Srv 
2012 genoemde onderzoeken en rapporten verwijs ik u naar de bestuurlijke reacties van de 
desbetreffende ministers op uw rapporten bij de departementale jaarverslagen 2012. 

Verdere verbetering van de bedrijfsvoering van liet Rijlc 

Systeemverantwoordelijkheid en toezicht op begrotingsadministraties departementen 
Mede als gevolg van de problemen met de implementatie van het nieuwe financiële systeem 
Leonardo bij het ministerie van VenJ geeft u de aanbeveling om actiever invulling te geven aan het 
toezicht op het functioneren van de departementale begrotingsadministraties en de mogelijkheid te 
creëren om zo nodig dwingende aanwijzigen te kunnen geven aan de andere ministeries. 

Als minister van Financiën ben ik op grond van de Comptabiliteitswet 2001 
systeemverantwoordelijk voor het rijksbrede begrotingsbeheer en de financiële bedrijfsvoering 
(financieel beheer en materieelbeheer). 

Het toezicht op de kwaliteit van de financiële bedrijfsvoering binnen het rijk is de afgelopen jaren 
fiink veranderd. Dat heeft alles te maken met de toegenomen verantwoordelijkheid en 
taakvolwassenheid van de departementale controldirecties en Audit Committees en de continue 
verbeteringen in de financiële functie en de financiële bedrijfsvoering bij de departementen. Het 
toezichtbeleid van het ministerie van Financiën op de rijksbrede financiële bedrijfsvoering is 
daarom inmiddels vooral gericht op het signaleren van rijksbrede ontwikkelingen in de financiële 
functie en het (tijdig) onderkennen van de noodzaak om kaders (bij) te stellen indien de 
(rijksbrede) ontwikkelingen hierom vragen. Dit beleid sluit aan bij de uitgangspunten van het IBO 

' Onder voorbehoud dat de Staten-Generaal de wetsvoorstellen van de bij de Rijksrekening behorende 
slotwetten aannemen. 
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Regeldruk en Controletoren^. Hierin is de conclusie getrokken dat het toezicht van de minister van 
Financiën gerichter invulling kan krijgen en het toezicht op de individuele knelpunten in het 
financieel beheer bij de departementen kan worden afgebouwd. 

Daar waar bedrijfsvoeringsrisico's specifiek van toepassing zijn op één ministerie is het toezicht en 
de monitoring erop gericht om vast te stellen of er voldoende aandacht is voor de beheersing van 
deze risico's door het management en in de advisering daarover door het departementale Audit 
Committee. Indien nodig zal de minister van Financiën de betreffende minister hierop aanspreken. 

Aangezien de implementatie van nieuwe financiële systemen bij meerdere ministeries voor 
problemen heeft gezorgd is een rijksbrede aanpak voor toekomstige implementaties gewenst. 
De rijksbreed geconstateerde problemen en risico's bij de implementatie van nieuwe financiële 
systemen hebben er mede toe geleid dat inmiddels meer samenwerking plaatsvindt op het gebied 
van financiële systemen en administraties. Ministeries kijken bij vervangingsvragen voortaan eerst 
of aangesloten kan worden bij één van de bestaande financiële systemen binnen het rijk. Hierdoor 
ontstaat een beperkt aantal clusters van financiële systemen die een goede kwaliteit waarborgen. 
Het is verder mijn verantwoordelijkheid om kaders te stellen voor de inrichting van financiële 
administraties. Onderzocht wordt of deze kaders moeten worden aangepast gelet op deze 
groeiende interdepartementale samenwerking. Daarnaast wordt momenteel geïnvesteerd in 
interdepartementaal kennismanagement, waaronder gezamenlijke opleidingen en een pool van 
financieel specialisten waarvan de ministeries gebruik kunnen maken. Met deze rijksbrede 
maatregelen wordt bijgedragen aan oplossingen voor (toekomstige) knelpunten in het gebruik van 
financiële systemen zoals Leonardo bij het ministerie van VenJ. 

De Comptabiliteitswet 2001 geeft mij, zoals u terecht constateert, momenteel geen instrumenten 
om dwingende aanwijzingen te kunnen geven aan ministeries over begrotingsadministraties. 

Hierbij zeg ik toe dat ik zal onderzoeken hoe ik, vanuit mijn systeemverantwoordelijkheid, de 
toezichtrol op begrotingsadministraties van andere ministeries actiever kan invullen. Daarbij zal ik 
tevens onderzoeken of mijn toezichtrol op begrotingsadministraties moet worden versterkt met de 
mogelijkheid om op dit terrein dwingende aanwijzingen te geven. 

Daarnaast zal ik zal ten aanzien van de situatie bij het ministerie van VenJ actief deelnemen in en 
adviseren over het door het ministerie van VenJ ingezette verbetertraject. Dit gebeurt door 
deelname aan de Taskforce en door coördinatie van de activiteiten op het terrein van 
interdepartementale samenwerking en opleidingen. 

Systeemverantwoordelijkheid voor beleidsuitvoering op afstand 
Op grond van uw onderzoek bij rechtspersonen met een wettelijke taak (rwt's) en zelfstandige 
bestuursorganen (zbo's) concludeert u dat de Tweede Kamer onvoldoende informatie krijgt over 
het functioneren van instellingen op afstand. 

Tijdens het algemeen overleg over verantwoording en toezicht bij rwt's (april 2011) heb ik een 
aantal toezeggingen gedaan. Op basis van deze toezeggingen is de informatie over rwt's en zbo's, 
uitgebreid. Sinds vorig jaar dienen de ministeries alle geldstromen (rijksbijdragen, premies en 
tarieven) van onder hen ressorterende rwt's en zbo's te vermelden in hun departementale 
jaarverslagen (bijlage rwt/zbo). Daarnaast wordt er in het nieuwe format van de bijlage rwt/zbo 
meer inzicht verschaft in de rechtmatigheid van de geldstromen van deze rwt's en zbo's. 

Zoals verwoord in het regeerakkoord kijkt het kabinet ook sectoroverstijgend naar verbeteringen 
van het financieel beheer, de verantwoording en het toezicht bij (semi)publieke instellingen. Dit 
mede naar aanleiding van de gebeurtenissen blj Meavita, Vestia en Amarantis. Hiertoe is door de 
ministeriële commissie Vernieuwing Publieke Belangen een projectgroep ingesteld. Een onderdeel 
van dit project richt zich op de kaderstelling voor extern toezicht (toezichtrol van departementen). 
Daarnaast zal deze projectgroep zich richten op de totstandkoming van een gemeenschappelijk 
normenkader voor het financieel beheer en de financiële govemance. Een van de uitgangspunten 
hierbij is dat instellingen hun 'eigen (financiële) huis' op orde moeten hebben zodat beter en meer 
risicogericht toezicht kan worden gehouden. De Tweede Kamer zal uiterlijk bij Miljoenennota 2014 
over de vorderingen van dit project worden geïnformeerd. Met u zal ik eveneens nauw contact 
blijven houden over dit project. 

• TK 2004-2005, 29 950, nr. 1: Interdepartementaal beleidsonderzoek: Regeldruk en controletoren. 
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Subsidiebeheer 
U constateert dat niet alle departementen voor hun subsidiebeheer op alle onderdelen van het 
M&O^-beleid voldoen aan de Aanwijzingen voor subsidieverstrekking van het Uniform 
Subsidiekader (USK). Als belangrijkste verbeterpunten noemt u een toereikend review- en 
sanctiebeleid en het uitvoeren van risicoanalyses voordat een subsidie wordt verleend. 

Per 1 januari 2010 zijn de Aanwijzingen voor subsidieverstrekking van kracht geworden. Deze 
aanwijzingen waren vanaf 1 januari 2010 van toepassing op de nieuwe subsidies terwijl voor de 
bestaande subsidies een overgangsperiode van twee jaar gold. Alle subsidies van het rijk moeten 
dus per 1 januari 2012 aan de Aanwijzingen voldoen. 
Afgelopen jaar heeft het ministerie van Financiën in samenwerking met andere departementen de 
eerste evaluatie van het USK uitgevoerd, zoals toegezegd in de Aanwijzingen. De uitkomsten 
hiervan zijn vastgelegd in een monitoringsrapportage. Hieruit komt als aandachtspunt naar voren 
dat de risicoanalyse als onderdeel van het ontwerp van een subsidieregeling nog niet overal 
schriftelijk wordt vastgelegd. De risicoanalyse en het sanctiebeleid als onderdelen van het M&O-
beleid vormen het sluitstuk van het nieuwe systeem (USK) dat meer op vertrouwen is gericht. 
Daarom is het van belang dat de handhaving en de uitvoering ervan de nodige aandacht krijgen. Ik 
zal deze uitkomsten meenemen in de aanbevelingen naar aanleiding van de uitgevoerde evaluatie. 
Voor wat betreft het sanctiebeleid stelt het USK kaders voor dit beleid maar laat het ook ruimte 
aan departementen om hun sanctiebeleid af te stemmen op de aard van de subsidies. Het 
reviewbeleid maakt onderdeel uit van een breder beleid om de kwaliteit van accountantscontroles 
te borgen. De monitoringsrapportage zal binnenkort aan de Tweede Kamer worden aangeboden. 

Kwaliteit beleidsinformatie 

Met u ben ik van mening dat informatie over de effectiviteit van beleid van groot belang is. De 
Tweede Kamer wordt door het kabinet op uiteenlopende wijze geïnformeerd over de effectiviteit 
van beleid. Dit vindt veelal plaats als onderdeel van de reguliere beleidscyclus. Daarnaast vormt 
het departementaal jaarverslag hiervoor een informatiebron, maar geeft geen volledig beeld over 
de doeltreffendheid en doelmatigheid van al het beleid in het afgelopen jaar. 

Evaluatieonderzoek is eveneens een belangrijk middel om de effecten van beleid inzichtelijk te 
maken. Evaluaties gaan in op de vraag in hoeverre een gewenste maatschappelijke uitkomst tot 
stand is gekomen dankzij het beleid en de ingezette middelen. In 2012 is een aantal stappen gezet 
om de kwaliteit van evaluaties en de informatievoorziening daarover in de departementale 
jaarverslagen en begrotingen te vergroten. Hiervoor is de regelgeving rondom evaluatieonderzoek 
in de RPE'' aangepast. Met de invoering van de nieuwe begrotingspresentatie 'Verantwoord 
Begroten' zijn in de begrotingen en jaarverslagen bovendien tabellen opgenomen over geplande 
beleidsdoorlichtingen en evaluaties, inclusief de vindplaats en een dekkende meerjarige 
programmering. 

Op basis van uw onderzoek op vijf beleidsthema's concludeert u dat informatie over de effectieve 
besteding van belastinggeld in beperkte mate beschikbaar wordt gesteld door ministers en de 
beschikbare beleidsinformatie de Tweede Kamer niet altijd bereikt. U roept op om te zorgen voor 
een goede monitoring en evaluatie van beleidsprestaties en beleidseffecten. Deze lijn past bij de 
ingezette koers van Verantwoord Begroten en neem ik dus graag ter harte. 

Verantwoord Begroten 
In uw rapport doet u tevens enkele aanbevelingen ten aanzien van de nieuwe 
begrotingspresentatie 'Verantwoord Begroten'. Deze aanbevelingen sluiten in belangrijke mate aan 
op de resultaten van mijn analyse van de begrotingen 2013. Een belangrijk punt is het 
aanscherpen van algemene doelstellingen. Daarnaast is het openbaar maken van de informatie 
over de rijksuitgaven een belangrijke stap in de door de rijksoverheid nagestreefde transparantie. 
Dit sluit aan bij de reeds eerder in gang gezette ontwikkelingen zoals het komen tot een meer 
digitale begroting, het aanbrengen van hyperlinks naar beleidsinformatie in andere stukken die 
reeds aan de Tweede Kamer zijn gestuurd en het verstrekken van gegevens in de vorm van "open 
data" (het publiceren van openbare overheidsinformatie in herbruikbare vorm). Op termijn zal de 
begroting dan ook in hoofdzaak digitaal worden aangeboden. Hierdoor kan via hyperlinks nog meer 
gebruik worden gemaakt van verwijzingen naar informatie die elders beschikbaar is. Op deze wijze 

^ Misbruik en Oneigenlijk gebruik 
^ Regeling Periodiek Evaluatieonderzoek 
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blijft de begroting compact, is achterliggende beleidsinformatie direct beschikbaar en neemt het 
gebruikersgemak toe. 

Ik zie daarom volop mogelijkheden en kansen om samen met u Verantwoord Begroten verder door 
te ontwikkelen. Ik onderschrijf ook uw constatering dat wij gezamenlijk optrekken om de 
departementen te helpen bij de verdere invulling van Verantwoord Begroten. 

Tevens doet u aanbevelingen aan de Tweede Kamer voor het maken van afspraken met de 
vakministers over specifieke beleidsdoelen en beleidsinformatie. Deze aanbevelingen ondersteun ik 
van harte. 

Overige financiële informatie 

Informatie over realisatie bezuinigingsdoelstelling 2012 
U geeft aan dat het Financieel Jaarverslag Rijk 2012 (FJR 2012) niet aangeeft in welke mate de 
bezuinigingsmaatregelen daadwerkelijk de geplande bezuinigingen hebben opgeleverd. Het kabinet 
voert -in lijn met het advies van de studiegroep begrotingsruimte- een trendmatig begrotingsbeleid 
met vaste uitgavenplafonds en automatische stabilisatie. Dat betekent dat afwijkingen van de 
budgettaire reeksen, zoals bij de start van het kabinet verwerkt, in de begroting steeds dienen te 
worden ingepast. Dat wil zeggen dat meer- en minderopbrengsten alternatief kunnen worden 
aangewend respectievelijk van dekking moeten worden voorzien. Dit impliceert eveneens dat het 
kabinet bij sluitende kaders dus op koers ligt in het realiseren van de ingeboekte besparingen. De 
Miljard Monitor gaf ook geen informatie over budgettaire realisaties, maar was een kwalitatieve 
weergave van de voortgang. Het volgen van de voortgang van de bezuinigingsmaatregelen zal 
voortaan geschieden via het overzicht van financiële wetgevingsmaatregelen van de minister van 
Veiligheid en Justitie. In het FJR 2012 is daarnaast een overzicht opgenomen waarin op 
geaggregeerd niveau inzicht wordt geboden in de budgettaire ontwikkeling van de opvolgende 
ombuigingspakketten. 

Wijzigingen op de vastgestelde begrotingen 
Ik deel uw opvatting dat (grote) beleidsmatige mutaties niet thuishoren in de slotwetten. De 
slotwetten zijn bedoeld om technische uitvoeringsmutaties, mutaties van boekhoudkundige aard of 
mutaties voortvloeiend uit controlebevindingen te verwerken. Wanneer ministers na de 
Najaarsnota (2^ suppletoire begrotingen) nog beleidsmatige uitgaven willen doen^, dan dienen zij 
deze per brief aan de Tweede Kamer voor te leggen. Op deze wijze wordt recht gedaan aan het 
budgetrecht van de Tweede Kamer. 

Om richting de Tweede Kamer inzichtelijk te maken welke beleidsmatige mutaties in de uitgaven 
na de Najaarsnota hebben plaatsgevonden, heb ik hiervoor een bijlage in het FJR 2012 
opgenomen. In deze bijlage zijn eveneens de Kamerstuknummers behorende bij deze mutaties 
opgenomen. Ten opzichte van vorig jaar is het aantal en de hoogte van de beleidsmatige mutaties 
in de uitgaven, die niet vooraf per brief aan de Tweede Kamer zijn voorgelegd, afgenomen. 

Het kabinet zal zich ook in 2013 inspannen om alle beleidsmatige mutaties in de uitgaven in de 
suppletoire begrotingen op te nemen. Indien er nog beleidsmatige mutaties in de uitgaven 
noodzakelijk zijn nadat de suppletoire begrotingen aan de Tweede Kamer zijn aangeboden, dan 
zullen dergelijke mutaties zo spoedig mogelijk in een brief aan de Tweede Kamer worden gemeld. 
Zoals bekend zal in de zesde wijziging van de Comptabiliteitswet een algemene regeling worden 
getroffen voor spoedeisende beleidsvoorstellen met budgettaire gevolgen die nog niet in de 
begroting zijn voorzien. In de voorgestelde regeling moet de Tweede Kamer worden geïnformeerd 
over het voorstel alsmede de budgettaire gevolgen. De formele autorisatie van deze spoedeisende 
beleidsvoorstellen vindt daarnaast altijd nog plaats via een (incidentele) suppletoire begroting. 

Tevens constateert u dat er in 2012 eveneens sprake was van beleidsmatige mutaties in de 
verplichtingen die na de Najaarsnota niet per brief aan de Tweede Kamer zijn voorgelegd. Voor 
zover het verplichtingen betreft waarbij de kasuitgaven in latere jaren tot uiting komen, zal de 
kasuitgave normaliter in de Voorjaarsnota ( l e suppletoire begrotingen) tot uiting komen. De 
Tweede Kamer heeft op dat moment de mogelijkheid om haar budgetrecht te doen gelden. Ik zal 
de ministers er echter op attent maken dat beleidsmatige mutaties in de verplichtingen in principe 

En een Nota van wijziging op deze suppletoire begrotingen niet meer mogelijk is 
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niet thuishoren in de slotwetten, maar dat de Tweede Kamer op ordentelijke wijze geïnformeerd 
moet worden over nieuwe departementale beleidsvoorstellen met budgettaire gevolgen. 

Invloed Europees beleid op de nationale begroting en verantwoording 
U constateert dat de verschuiving van het begrotingsproces in Nederland als gevolg van de 
uitbreiding van het Europees semester eveneens consequenties kan hebben voor de timing van het 
Nederlandse verantwoordingsproces. 

Naar mijn oordeel past het Europese semester - het uiterlijk 30 april indienen in Brussel van het 
eventuele stabiliteitsprogramma inclusief de nationale begrotingsplannen voor de middellange 
termijn - goed in onze huidige verantwoordingscyclus. Op grond van die cyclus zijn eind februari de 
jaarcijfers over de realisatie van de begrotingsuitvoering van het afgelopen jaar volledig bekend, 
afgezien van eventuele controletechnische bevindingen. De doorwerking van de gerealiseerde 
begrotingsuitvoering voor het lopende jaar en de daarop volgende jaren zal gewoonlijk in de 
maanden maart en april bekend zijn en kan dus betrokken worden bij de besluitvorming in het 
kader van de Nederlandse inbreng in het Europees semester. Ik zie dus geen gevolgen voor de 
timing van het Nederlandse verantwoordingsproces. 

Het internationale en nationale controlebestel 

Het nationale controlebestel 
U stelt dat de huidige inrichting van het controlebestel van het Rijk en de daaraan verbonden 
organen (departementen, (interne) Auditdienst Rijk en de Algemene Rekenkamer) doublures kent 
en niet goed aansluit op de internationale standaarden. 

Ik deel uw mening dat doublures in het controlebestel zoveel mogelijk moeten worden voorkomen. 
Indien alle partijen binnen het controlebestel zich baseren op internationaal aanvaarde normen en 
standaarden voor auditing dan zijn veel praktische problemen en doublures die voortkomen uit 
verschillen in normatiek op te lossen. Met belangstelling heb ik daarom kennis genomen van uw 
mededeling in de Srv dat de Algemene Rekenkamer zijn werkzaamheden inmiddels verricht in 
overeenstemming met de relevante internationale auditstandaarden. Hiermee kan een belangrijke 
bijdrage worden geleverd aan een efficiënt controlebestel met zo min mogelijk doublures, 
aangezien de Auditdienst Rijk (ADR) zijn werkzaamheden verricht op basis van vergelijkbare 
internationale auditstandaarden van de Nederlandse Beroepsorganisatie van Accountants (NBA). 
Zoals vorig jaar toegezegd heb ik inmiddels het initiatief genomen om in overleg met u en de ADR 
waar mogelijk tot nog meer uniforme standaarden en uitgangspunten te komen om doublures in 
het controlebestel zoveel mogelijk te voorkomen. Waar nodig zal ik ervoor zorgen dat deze 
standaarden en uitgangspunten wettelijk worden vastgelegd. 

Daarnaast worden doublures voorkomen en wordt de efficiency bevorderd door vooraf het 
auditproces en de werkwijze van de ADR en de Algemene Rekenkamer op elkaar af te stemmen, 
zodat u optimaal gebruik kunt blijven maken van de controlewerkzaamheden van de ADR. 
Overigens zie ik het afgeven van interne (controle)verklaringen door de ADR bij de 
departementale jaarverslagen niet op voorhand als een doublure ten opzichte van de verklaring 
van goedkeuring die de Algemene Rekenkamer afgeeft bij de Rijksrekening en de saldibalans van 
het Rijk, alsmede de oordelen bij de departementale jaarverslagen. Beide verklaringen dienen 
namelijk een ander doel, voorzien in andere behoeften en zijn bovendien bedoeld zijn voor andere 
gebruikers. De interne controleverklaringen die de ADR afgeeft zijn accountantsoordelen die 
primair zijn bedoeld om zekerheid te verschaffen aan de vakminister en de ambtelijke 
departementsleiding, terwijl de externe verklaring van goedkeuring van de Algemene Rekenkamer 
primair bedoeld is voor de Tweede Kamer om na afioop van hetjaar decharge te kunnen verlenen 
aan de vakministers. Bovendien is de verklaring van goedkeuring van de Algemene Rekenkamer 
geen accountantsoordeel maar een bestuurlijk oordeel van uw College. 

U stelt verder dat in internationaal verband de breed gedeelde opvatting is dat sprake moet zijn 
van een strikte scheiding van advies en controle en dat ik voor de ADR zou afwijken van deze 
internationaal geldende opvatting, terwijl ik hierin een voorbeeldfunctie dien te vervullen. 
De internationaal gedeelde opvatting waaraan u refereert richt zich op externe (openbare) 
accountants die wettelijke controles verrichten ten behoeve van het maatschappelijk verkeer op de 
jaarrekeningen van organisatie van openbaar belang. In Nederland is deze opvatting inmiddels 
wettelijk vertaald in een verbod op de combinatie van controle en advies voor deze groep externe 
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(openbare) accountants. Dit verbod is dus niet van toepassing op een interne auditdienst zoals de 
ADR. Het is juist de taak van een interne auditdienst om zowel zekerheid als advies te verschaffen. 
Bij een interne auditdienst ontbreken bovendien de commerciële prikkels die de combinatie van 
controle- en adviesopdrachten problematisch maken voor externe (openbare) accountants. 

Controle en verantwoording noodfonds EFSF 
U stelt dat de publieke externe controle en verantwoording van het noodfonds EFSF (European 
Financial Stability Facility) en het eerste Griekse leningenprogramma nog niet is geregeld. 

De democratische controle op de Griekse Leningfaciliteit (GLF) en het EFSF krijgt vorm via de 
reguliere bevoegdheden van nationale parlementen en nationale rekenkamers die controle kunnen 
uitoefenen via de nationale rijksbegroting over een bilaterale lening aan een andere Staat (GLF) of 
over een door de Staat afgegeven garantie (EFSF)^. Ook het Nederlandse parlement en uw 
Algemene Rekenkamer hebben op deze wijze democratische controlebevoegdheden ten aanzien 
van het Nederlandse aandeel in het GLF en het EFSF via de rijksbegroting. Voorts ben ik van 
mening dat de controle van de Europese Commissie, de ECB en het IMF (de zogenoemde Trojka) 
op de besteding van de financiële steun van de GLF en het EFSF een voldoende waarborg is voor 
het bereiken van de afgesproken beleidscondities. In overleg met de Tweede Kamer zijn in 
september 2012 afspraken gemaakt over de parlementaire betrokkenheid bij EFSF/ESM^-
aangelegenheden^. Onderdeel hiervan zijn afspraken over de informatievoorziening aan de Tweede 
Kamer over de monitoring van de uitvoering van de financiële bijstand via de periodieke 
voortgangsrapportages door de Trojka. 

Nederlandse afdrachten aan de Europese Unie 
U constateert dat sprake is van een diffuse verdeling van verantwoordelijkheden voor de 
Nederlandse afdrachten aan de Europese Unie en stelt voor om deze afdrachten op te nemen in de 
Nationale verklaring. 

Wat betreft de verantwoordelijkheidsverdeling voor de Nederlandse afdrachten is er in 2002 juist 
voor gekozen de afdrachten op te nemen in de begroting van de minister van Buitenlandse Zaken. 
Dit omwille van de duidelijkheid voor de Tweede Kamer. De minister van Financiën is grotendeels 
verantwoordelijk voor de uitvoeringstaken inzake de traditionele 'Eigen middelen' van de Europese 
Unie (invoerrechten en BTW). Het belangrijkste deel van de af te dragen eigen middelen is 
gebaseerd op een percentage van het BNI (Bruto Nationaal Inkomen). De vaststelling van het BNI 
gebeurt door het onafhankelijke CBS op basis van Europese wetgeving. De CBS-berekeningen 
worden bovendien getoetst door Eurostat. Het opnemen van de afdrachten in de Nationale 
verklaring is een ongewenste politieke beoordeling bij de onafhankelijke totstandkoming van het 
BNI-cijfer. De gekozen verantwoordelijkheidsverdeling is gebaseerd op het systeem van afdrachten 
aan de Europese Unie. Dit is een sluitend en goed werkbaar systeem waaraan een Nationale 
verklaring niets kan toevoegen. Voor een uitgebreidere reactie op uw aanbevelingen verwijs ik 
graag naar de bestuurlijke reactie op uw 'Rapport bij de Nationale verklaring 2013'. 

^ zie TK 33523, nrs. 1, 2 en 4, alsmede het antwoord op Kamervragen nr. 1441 
Europees Stabiliteits Mechanisme 

' zie TK 21501-07, nr. 942 


